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Abstract of Thesis 
. 

ودخول انواع دخيمة وقمة كميات المياه  تجزئة البيئاتبعد  ،وبعض الخصائص الحياتية التنوع السمكيمعرفة طبيعة ىدفت الدراسة الى  :الخلاصة
انتخبت ثلاث محطات الأولى شمال مدينة  .شمال مدينة البصرة من  2015لغاية آيار  2013جمعت العينات شيرياً لممدة من كانون الأول الواردة. 

العرب والثالثة في منطقة الشافي عند  بشط السويبالقرنة عمى بعد خمسة كيمو متر شمال نقطة التقاء دجمة والفرات والثانية في نقطة التقاء نير 
جمع ، إذ السمكي ولت الدراسة تركيبة المجتمعاتن .. قيست بعض العوامل اللاحياتية وتكرار الأطوال والأوزاننقطة التقاء نير الشافي بشط العرب

عائمة من صنف الأسماك  14جنساً تعود إلى  29نوعاً ثمانية منيا بحرية و 33غم ضمت  916521فرداً خلال مدة الدراسة مثمت  29405
-=r)معنوي سالب  اظيرت معدلات التصاريف الوارده من نير دجمة تأثيراً عكسياً مع عدد الأنواع وسجل ارتباط غير .Osteichthyesالعظمية 
للكارب  اعمار لتقدير Fabenأعتمدت طريقة  .وأُشرت علاقة متذبذبة لمتصاريف مع الأدلة البيئية مع معدلات التصاريف الشيرية، (0.109

عمرية لمكارب البروسي  سنواتخمس بينت النتائج و  Liza abu والخشني Carasobarbus luteus  والحمري Carassiu auratusالبروسي 
الدراسة وكميات وجيد الصيد وعدد  بين الأنواع وخصوبة بعض الأنواع السائدة في منطقةغذائي دراسة التداخل الل. تناولت اوالحمري واربعة لمخشني

 زوارق الصيد في المنطقة وتاثير الأنواع الدخيمة عمى المحمية في الجانب الغذائي والتكاثري.
 

The present study aimed to find out nature of fish biodiversity after fragmentation of habitats and the entry of 

exotic species and the lack of incoming discharges. The samples were collected monthly from December 2013 to 

May 2015 North of Basrah Province. Three  stations were selected, station 1 North of Qurna distract , about 

five kilometers North the point which the Tigris and Euphrates confluence, station 2 at the place that seweeb 

River meeting The Shatt Al-Arab River, station 3 in the Shaffi region at the place which is Shaffi river meet 

Shatt Al-Arab River. Some a biotic factors were measured, length frequency and weight.  The study addressed 

the fish community structure, as the collection of 29405 individuals during the study period represented      

916521 g included 33 species eight of them were marine and 29 genera belong to 14 families for bony fishes class 

Osteichthyes. Discharges rates received from the Tigris River showed adversely affected with a number of 

species and insignificants negative correlation was recorded  (r=-0.109) with discharge monthly rates and 

fluctuation relationship was noticed between discharges and ecological indices. Faben method used to 

estimation age of Carassius auratus, Carasobarbus  luteus and Liza abu  and the results shows five years age for 

C. auratus , C. luteus and four for L. abu . The study addressed diet overlaps among species and fecundity of 

dominant species in the study area and amounts, fishing effort and number of fishing boats and impact of alien 

species on native on feeding and reproductive.                                                                                                     
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